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سرمقاله

آیا اقتصاد فروپاشیده است؟
ادامه از صفحه یک

با این شرایط كلمه فروپاشی انگونه که بسیاری 
منتظر یک لحظه خاص  و تاریخی هستند نخواهد 
بود، فروپاشی اقتصادی و اجتماعی آرام آرام صورت 
می گیرد. یک امر تدریجی است که از ۱۰ سال پیش 
و تاثیر تحریم ها بر پیکر اقتصاد ایران شروع شده 

است ولی کسی حاضر به قبولش نیست.
بنگرید،  رفاه  کلان  آمارهای  به  است  کافی 
به صورت مزمن  اقتصادی رخ می دهد  فروپاشی 

فقط این بار سرعت آن بيشتر شده است.
ريال به عنوان حفظ کننده قدرت خرید ارزشی 
برای عموم  اهمیتی ندارد چه ر ئیس کل  بانک 

مرکزی تقاضای دلار را واقعی بداند یا نه؟
ندیدن  اقتصادی  فرپاشی  آغاز  نقطه  نظر،  به 
واقعیت هاست و پشت کردن به علم، علم اقتصاد، 
فاینروپاشی زمان آغاز می شود که شما آیندهدرا 
آینده  ایرانی  میلیون ها  و  می بینید  رفته  ازدست 
هم  الان  همين  سیاستگذار  نمی بینند.  روشن  را 
می تواند تغییرات مهم و تاثير گذاری را صورت دهد 
اما این نیازمند اولویت شدن اقتصاد است و هدف 
شدن رفاه و نه هیچ چیز دیگر. مردم را به اقتصاد و 

آینده امیدوار کنید!  تنها ترین راه است.

خبر

اخبار

نیروهای مسلح در صنعتی سازی 
ساختمان پیشگام هستند

رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: نیروهای 
ساز  و  ساخت  صنعتی سازی  حوزه  در  مسلح 
ساختمان پیشگام خواهند بود و تلاش می کنیم 
تا در مدت قابل قبولی واحدهای متعهد شده را 

بسازیم. 
پاسدار  سرلشکر  سردار  نیوز؛  سپاه  گزارش  به 
»محمد باقری« رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
در مراسم افتتاح و تحویل دهی واحدهای مسکونی 
امروز  اظهارکرد:  مسلح  نیروهای  شده  ساخته 
به حمدالله بیش از ۱۰ هزار واحد مسکونی ساخته 
در  عزیزمان  همرزمان  و  همکاران  تحویل  شده 
نیروهای مسلح می شود که این بخشی از نهضت 
با  که  است  مسلح  نیروهای  در  مسکن  ساخت 

سرعت خوبی در حال پیشرفت است.
سردار باقری افزود: امیدواریم مسئله مسکن که 
یکی از موضوعات اصلی زندگی هر خانواده از جمله 
همرزمان ما در نیروهای مسلح است با این روند 
مطلوبی که آغاز شده است به خوبی پیش برود و 
به ثمر بنشیند تا در  سایه آرامش، ماموریت ها و 

مسئولیت ها به نحو مطلوبی انجام شود.
وی گفت: طبق تفاهم نامه ای که میان نیروهای 
مسلح و دولت محترم امضا شده است، تعداد ۵۰۰ 
هزار واحد مسکونی از مجموعه طرح ملی مسکن 
جهت ارائه مسکن شخصی کارکنان نیروهای مسلح 
تدبیر شده که برای رسیدن به این عدد بزرگ در 
طول مدتی  که تعهد شده است. طبیعتا باید روند 
و  می رفت  پیش  ساختمان  صنعتی سازی  با  کار 
به حمدلله وزارت دفاع جمهوری اسلامی ایران در 
این رابطه پیشگام شد و ساخت یک پروژه مسکن 
صنعتی را آغاز کرده و به سرعت خاتمه داد و بعد 
دو شرکت داخلی وارد کار شدن و سه مجموعه 
بالایی  سرعت  با  همزمان  طور  به  نیز  مسکونی 
مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس  شدند.  ساخته 
تهران  شهر  در  امروز  که  پروژه ای  کرد:  تصریح 
مورد بهره برداری قرار گرفته است، مجموعه هشت 
مرحله  به  روز   ۱۳۰ مدت  در  که  است  طبقه ای 
بهره برداری رسیده است و از جهات مختلف به ویژه 
هزینه و استحکام در برابر زلزله قابل توجه است و 
این پروژه نمونه ای شد برای اینکه بتوانیم آن را با 

سرعت بالا در سراسر کشور توسعه دهیم.
سرلشکر باقری گفت: نیروهای مسلح در حوزه 
پیشگام  ساختمان  ساز  و  ساخت  صنعتی سازی 
خواهند بود و تلاش می کنیم تا در مدت قابل قبولی 
واحدهای متعهد شده را بسازیم. وی گفت: در حال 
حاضر حدود ۱۹۹ هزار واحد مسکونی برای کارکنان 
نیروهای مسلح در مراحل مختلف، آغاز ساخت، تا 
بهره برداری است و امروز نیز مراسم کلنگ زنی ۳۱ 

هزار واحد مسکونی نیز انجام می شود.
اینکه  بیان  مسلح با  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
امروز ۱۳ هزار واحد تحویل کارکنان نیروهای مسلح 
می شود، گفت: این گام نخست ما دراین عرصه 
محسوب می شود و همچنین مسکن سازمانی نیز 
برای همرزمان ما در نقاط مرزی در حال ساخت 

است.

دولت مسئول تشکیل کمیته 
هماهنگی ارز است

قالیباف در پاسخ به تذکر نائب رئیس کمیسیون 
در  تسریع  لزوم  بر  که  مجلس  بودجه  و  برنامه 
درباره  مجلس  و  دولت  مشترک  کمیته  تشکیل 
ارز تاکید داشت، گفت که دولت مسئول تشکیل 
کمیته هماهنگی ارز است.  محسن زنگنه در جلسه 
علنی نوبت صبح دیروز مجلس با اشاره به جلسه 
غیر علنی روز شنبه مجلس برای بررسی نوسانات 
بازار ارز گفت: جمع بندی جلسه غیر علنی این بود 
که کارگروهی مشترک بین مجلس و دولت تشکیل 
این موضوع در رسانه ها  اینکه  به  توجه  با  شود. 
مطرح شده هیات رئیسه هر چه سریعتر تصمیمات 
لازم را گرفته و اعلام کند که قرار است چه زمانی 
این کارگروه تشکیل شود. محمدباقر قالیباف رئیس 
این تذکر گفت: مسئولیت  به  پاسخ  مجلس در 
است.  دولت  عهده  بر  دیروز  بندی جلسه  جمع 
دولت پیشنهادی به مجلس داد که ما قبول کردیم 
تا در صورت نیاز مشورت های لازم را داده و اینکه 
حاضر به کمک هستیم. منتها اجرا بر عهده دولت 
)تشکیل  کار  این  دولت  که  منتظریم  ما  و  است 

کمیته هماهنگی ارز( را انجام دهد.

برای هر چیزی که نمی شود مالیات 
گرفت

احمد دنیامالی نماینده مردم بندرانزلی در صحن 
برای  درصدی  یک  مالیات  گفت:  مجلس  علنی 
خودرو های گران قیمت هم اضافه است چه برسد 
به ۲ درصد. او تاکید کرد: کسی که خودروی ۱۰۰ 
میلیونی خریده و امروز ۴ میلیارد تومان شده چه 
گناهی کرده؟ ساختار اقتصادی مشکل داشته و به 
خاطر تورم لجام گسیخته قیمت خودرو خیلی بالا 
رفته است.  به گزارش انتخاب، وی با انتقاد از طرح 
مالیات دو درصدی از خودروهای لوکس گفت: چرا 
می خواهیم مردم را مخالف نظام بکنیم؟ برای هر 
چیزی که نمی شود مالیات گرفت. مالیات چارچوب 
خاص خودش را دارد. دنیامالی گفت: ما الان تمام 
فشار ها را روی مالیات می گذاریم. مالیات زمانی 
است که شما رونق اقتصادی داشته باشید. وقتی 
که تورم است و کشور با رکود مواجه است چرا ما 
اینقدر با مالیات بر مردم فشار وارد می کنیم؟ او 
تاکید کرد: کسی که خودروی ۱۰۰ میلیونی خریده 
و امروز ۴ میلیارد تومان شده چه گناهی کرده؟ 
ساختار اقتصادی مشکل داشته و به خاطر تورم 
لجام گسیخته قیمت خودرو خیلی بالا رفته است.

به دنبال صادرات محصولات هسته ای 
هستیم

اینکه  بیان  با  ایران  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
به دنبال صادرات محصولات و فناوری هسته ای 
به کشورهای دیگر هستیم، گفت: امکان صادرات 
محصولات هسته ای تولید شده با توتن متخصصان 

داخلی وجود دارد. 
به گزارش ایرنا، محمد اسلامی در حاشیه بیست 
و نهمین کنفرانس هسته ای کشور که در سالن 
شد،  برگزار  بهشتی  شهید  دانشگاه  همایش های 
کنفرانس هسته ای  نهمین  و  بیست  کرد:  اظهار 
کشور جاذبه حضور برای تمامی فعالان در حوزه 
هسته ای و دانشجویان دارد. وی افزود: اهداف و 
برنامه هایی در صنعت هسته ای پی ریزی شده و 
تنظیماتی در این حوزه شکل گرفته است و باید 
با  فناوری هسته ای  در حوزه  دانشگاه ها  فعالیت 
سازمان انرژی اتمی همگرا باشد تا شاهد توسعه 
این  در  فناوری  خلق  و  حوزه هسته ای  در  منابع 
حوزه باشیم. رئیس سازمان انرژی اتمی، در ادامه 
به دستاوردهای هسته ای در سال ۱۴۰۱ اشاره کرد و 
گفت: پودر منعقد کننده خون که در جراحی های 
سنگین مورد استفاده قرار می گیرد و یک محصول 
تحریمی بوده است، امسال تولید و مورد استفاده 
قرار گرفته و گواهی سازمان غذا و دارو را دریافت 
هم  محصول  این  صادرات  امکان  و  است  کرده 
حوزه  در  کرد:  عنوان  اسلامی  دارد.  وجود  اینک 
در  بزرگ  معضل  یک  شیرابه ها  تصفیه  پلاسما 
کشور بود که با انعقاد تفاهم نامه سه جانبه هم 
اکنون این آمادگی وجود دارد که از این محصول 
فناورانه رونمایی شود وبتوانیم در فضای اجرایی آن 
را راه اندازی کنیم. وی افزود: ثروت بالا و فرصت 
تحقیقاتی و فعالیت های پژوهشی در کشور توسعه 
یافته است و هم اکنون شاهد صادرات رادیوداروها 
و صادرات تجهیزات هسته ای در کشور هستیم. 
رئیس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: برای 
نخستین بار امسال در سه نمایشگاه بین المللی در 
حوزه فناوری هسته ای شرکت کرده ایم و تمام تلاش 
ما بر این است که بتوانیم محصولات فناورانه در 
حوزه هسته ای را علاوه بر تامین نیاز داخل بتوانیم 

به کشورهای دیگر صادر کنیم.

افکار  سوی  از  سوالاتی  مذکور،  موارد  بر  علاوه 
عمومی مطرح می شود که چرا پس از چند دهه 
ساخت خودروهای ساده، نمی توانیم چرخه تولید 
آن را در داخل تکمیل کنیم؟ چرا علی رغم ساخت 
موشک، در ساخت ابزار آلات ساده صنعتی دچار 

مشکل هستیم؟
گروه  علمی  هیات  عضو  امُی  فتح الله  همین  در 
سابق  رییس  و  مدرس  تربیت  دانشگاه  هوافضا 
پژوهشگاه هوافضای وزارت علوم در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه چرا علیرغم وجود واحدهای صنعتی 
فراوان در کشور، همچنان محتاج واردات کالاهای 
زمان شکل  از  گفت:  و ضروری هستیم؟  اساسی 
صنعت  زیربنای  کشور،  در  برنامه  سازمان  گیری 
اینکه  از  بعد  و  گرفت  ۱۳۳۰  شکل  دهه  از  ایران 
ابوالحسن ابتهاج رییس سازمان برنامه شد، صنعت 
ما که بخشی از توسعه کشور بود، به سمت انتقال 

تکنولوژی رفت.
دارد،  فاز   ۴ تکنولوژی  انتقال  اینکه  بیان  با  وی 
افزود: در فاز اول خود کالای نهایی )مانند خودرو( 
فاز بعدی مجموعه های  وارد کشور می شود. در 
تشکیل دهنده آن کالا مانند موتور، بدنه و ... وارد 
شده و از طریق مونتاژ، محصول نهایی تولید می 
شود. در فاز سوم زیر مجموعه ها وارد می شود یعنی 
به جای موتور، دیفرانسیل و سیلندر و ... جداگانه 
آورده می شود. در فاز چهارم نه مجموعه و نه زیر 
مجموعه، بلکه قطعات آورده می شود. در این فاز 
باید فناوری به صورت کامل منتقل شود یعنی شما 
بتوانید با آگاهی و دانش لازم ساخت هر قطعه، هر 
زمان که بخواهید قطعه را تغییر دهید. اصطلاحا به 
این فرآیند NO WHY  گفته می شود یعنی به جای 
چگونگی، به چرایی وجود یک قطعه در یک محصول 
نهایی پاسخ داده شود. تا زمان انقلاب اسلامی، ما تا 
فاز دوم و بعضا تا فاز سوم پیش رفته ایم و اصلا به 

فاز آخر و مرحله NO WHY نرسیده بودیم.
به گزارش جماران، استاد دانشگاه تربیت مدرس 
همچنین بیان کرد: من از ابتدا درگیر صنعت فضایی 
کشور بودم. بعد از برهم خوردن روابط ما با برخی 
کشورها،  چه در بخش های هوا و چه در بخش فضا 
ما NO WHY ها را نمی دانستیم. مثلا نمی دانستیم 
یک قطعه اصلا برای چه کاری ساخته شده است 
وجود  هوافضا  رشته  اصلا  انقلاب  از  قبل  چون 
نداشت. سال ۱۳7۵ اولین بار این رشته وارد دانشگاه 
شد و  ما آن زمان منطق و چرایی قطعات را درک 
کردیم و نتیجه آن این شد که ایران به سطح فناوری 

و تولید فناوری رسید.
این  با وجود  این سوال که چرا  به  پاسخ  وی در 
بسازیم،  خودرو  توانیم  نمی  هنوز  ما  پیشرفت ها، 
در  هنوز  چون  نیستیم  خودروساز  ما  گفت: 
دانشگاه های خود علم خودروسازی و طراحی خودرو 
کارهای  یک  صنعت  و  علم  دانشگاه  در  نداریم. 
عمده  لذا  نیست  کافی  اما  گرفته  صورت  ناقصی 
خودروهایی هم در کشور تولید می شود عمدتا در 
مرحله دوم و سوم انتقال تکنولوژی هستند. دو برادر 
مانند خیامی ها که سواد دانشگاهی هم نداشتند، 
طبق یک قرارداد با انگلیسی ها به مدت چند دهه 
پیکان را تولید می کردند اما نمی توانستند همان 
خودرو را با دانستن چرایی قطعات آنها تولید کنند. 
همین الان هم وضع به همین صورت است. بدنه 
خودروی سمند که خودروی ملی نامیده شد، توسط 
ایتالیایی ها طراحی شد. موتور EF7 را موتور ملی 
نامیدند در صورتی که تماما در آلمان طراحی شد. 
آنها به ما گفتند این موتور و  این هم نقشه قطعات 
آن اما اینکه چرا گازسوز است یا چرا حجم موتور آن 

۱6۰۰ سی سی است، به ما گفته نشد.
امُی خاطرنشان کرد: وفور واحدهای صنعتی که 

مرتبا بسته می شوند، به این علت است که صنایع 
علمی  پشتیبانی  و  نیستند  داخلی  علم  زاییده  ما 
ندارند لذار در یک حدی توقف می کند و به بازار 
بین الملل راه پیدا نمی کند چون بازار خاجی دنبال 
نوآوری است. به همین علت محصولات ما به بازار 
خارجی راه پیدا نمی کنند. در دهکده جهانی یک 
کشوری مانند تایوان می گوید من کفش بازار بین 
الملل را تامین می کنم، سنگاپور نرم افزار تولید می 
کند و سایر کشورها هم با تولید کالاهای مشخص در 
جامعه جهانی حضور پیدا می کنند. ماهم باید روی 
مزیت های مشخص خود تمرکز کنیم. برای مثال ما 
در ساخت هواپیمای ۱۰ نفره تا حد زیادی جلو رفتیم 
اما برآورد کردیم که ایران در سال ۵۰ فروند بیشتر 
لازم ندارد در صورتیکه ما ۵۰۰ فروند تولید می کردیم 
بنابراین نمی توانستیم در این صنعت موفق شویم و 

با ایرباس و بوئینگ رقابت کنیم.
رئیس سابق پژوهشگاه هوافضا در پاسخ به این 
به ویژه در حوزه  سوال که چرا صنعت داخلی ما 
خودرو، حتی نیاز داخل را تامین نمی کند؟ گفت: 
چون خودروی تولید داخل توان رقابت با محصولات 
خارجی را ندارد. بیست سال پیش  من در مسکو 
بودم که رییس ایران خودرو تماس گرفت و خواستار 
کمک ما برای راه اندازی دفتر فروش شد. من به 
او گفتم به شما کمک می کنم اما موفق نمی شوید 
چون شما خودروی پژو ۴۰۵ را در ایران ۱۴ هزار دلار 
می فروشید در حالی که سیتروئن، خودرویی بهتر 
از پژوی شما را با قیمت ۵ هزار دلار را  در مقابل 
دفتر من تحویل می دهد. او گفت دولت اجازه داده 
ما خودرو را زیر قیمت داخل و به نرخ 8 هزار دلار 
آنها یک سال در مسکو مستقر شدند  بفروشیم. 
اما نتوانستند حتی خرج دفتر خود را تامین کنند. 
علت این عدم توان رقابت این است که تکنولوژی 
ساخت خودرو زاییده کشور خودمان نیست. ما الان 

توان صادرات حامل های فضایی را داریم چون این 
صنعت از ابتدا در اینجا توسعه پیدا کرد.

او در پاسخ به این سوال که چرا با وجود این تجربه 
ظرفیت  از  ما  گذاران  ساله، همچنان سیاست   ۲۰
دانشگاه استفاده نمی کنند، نیز گفت: ما در دنیا سه 
نوع دانشگاه داریم. یک نوع دانشگاه های آکسفوردی 
هستند که اصلا به نیاز های جامعه کاری ندارد و 
می گوید من باید مرزهای علم را توسعه بدهم. یک 
محور  که  هستند  مهارتی  دانشگاه های  دیگر  نوع 
اصلی آنها توجه به نیاز جامعه است. در نوع سوم 
دانشگاه هایی مرکب از هر دو نگاه وجود دارد که نمونه 
آن استنفورد آمریکا است. اگر صنعت از مادر خود 
جدا شود و به کشور دیگری برده شود، یا از توسعه 
یافتگی جا می ماند یا به دامان همان مادر خود بر 
می گردد لذا ما اگر می خواهیم موفق شویم باید روی 
صنایعی سرمایه گذاری کنیم که در دانشگاه ها متولد 
شده اند. شروط دیگرموفقیت،  امکان بازیابی به بازار 
بین الملل و توجه به آمایش سرزمینی است. اقلیم 
ما مملو از انرژی های هیدروکربنی است پس صنایع 
وابسته با این انرژی ها موفق خواهند شد. کنار دریا، 
صنایع دریایی مانند شیلات و کشتی سازی رونق 
آستراخان  دانشگاه صنعتی  در  کند. من  پیدا می 
روسیه دیدم که رشته هایی مانند مکانیک، شیلات 
و ... را مختص مکانیک کشتی سازی و دریای خزر 
قرار داده بودند. ما هم باید در دانشگاه استانی مانند 
کرمان روی کاپ های مسی و استخراج معادن تمرکز 
کنیم تا به چرایی آن علم برسیم. نباید سمت علمی 
که نمی تواند بومی باشد، برویم. اگر سرمایه گذاری 
که روی خودروسازی انجام داده بودیم را روی معادن 
کشور هزینه می کردیم؛ آنقدر برای ما مقرون به 

صرفه می شد که می توانستیم خودرو را آزاد کنیم.
اگر  افزود:  نیز  نخبگان  مهاجرت  مورد  در  وی 
دانشگاه ها بر اساس استعداد اقلیم ها شکل می 

نمی  خارج  کشور  از  ما  التحصیلان  فارغ  گرفتند 
برای  سال ها  که  هستیم  باغبانی  مانند  ما  شدند. 
این  به  را  ما  می کشد. الان  زحمت  خود  محصول 
میشناسند که ایرانی ها باهوش هستند و آنها را باید 

به کشورهای توسعه یافته برد.
رئیس سابق پژوهشگاه هوافضا در پاسخ به این 
سوال که چرا صنایع پیشران ما همچون پتروشیمی 
ها و فولاد همچنان نمی توانند زنجیره تولید خود را 
کامل کنند؟ بیان کرد: من به یاد دارم کسانی که 
در رژیم قبل برای آموزش هوافضا به خارج می رفتند 
می گفتند وقتی بحث فناوری فضایی می شد، ما را 
بیرون می کردند یعنی فوت کوزه گری به ما یاد داده 
نمی شد بنابراین ما باید علم تولید محصول از مواد 
خام را در دانشگاه های خودمان ایجاد کنیم. هنوز 
دیر نشده است چون همانطور که تاکید کردم در 
صنعت فضایی توانستیم دانشگاه را به عنوان مادر 
آن شکل بدهیم، با موفقیت مواجه شدیم. هیچکدام 
از دانشجوهای ما در این زمینه بیکار نیستند چون 
پل ارتباطی بین دانشگاه و صنعت برقرار شده است. 
کارآفرینی  مراکز  و  رشد  مراکز  فناوری،  پارک های 

حلقه های ایجاد کریدور فرآوری است.
وی در پایان بیان کرد: سیاست گذاران علمی و 
صنعتی ما، فاقد چشمان آینده نگر هستند. آنها باید 
اتاق های فکر برای سیاست گذاری تشکیل دهند. بد 
نیست ما یک نگاهی به گذشته خود داشته باشیم. 
ببینیم ایجاد شهرک های صنعتی بدون پشتیبانی 
علمی درست بوده است؟ اغلب اینها به طمع گرفتن 
زمین و ساخت و ساز در شهرک ها مستقر شده اند. 
جوانان ما دنبال شغل و امنیت شغلی هستند اما 
کاری پیدا نمی کنند لذا باید مسیر فناوری که شکل 
گیری و زاییده شدن آن در دانشگاه و شکل گیری 
فناوری از طریق شرکت های دانش بنیان مبتنی بر 

آمایش سرزمینی رخ دهد.

یک نماینده مجلس گفت: چه طور می شود برای گردشگری که از 
بیرون می آید سیم کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از پلتفرم های 
فضای مجازی استفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین 
پلتفرم های فضای مجازی امرار معاش می کنند دسترسی نداشته 

باشند و معیشت شان دچار چالش شود.
کرده  مطرح  ارتباطات  وزیر  این که  درباره  سعیدی  معین الدین 

خارجی  گردشگران  برای  این که  بر  مبنی  شده  پیشنهادی  است 
سیم  کارت های خاص و بدون فیلتر در نظر گرفته شود تا بتوانند 
از پلتفورم هایی که در کشور فیلتر است استفاده کنند و واکنش 
بحث  که  هنگامی  از  البته  گفت:  مساله،  این  به  عمومی  افکار 
اینترنت طبقاتی مطرح شده است، مردم نگرانی های خودشان را در 
حوزه های مختلف اعلام کرده اند، با این خبر که افکار عمومی آن را 
کاپیتولاسیون اینترنتی مطرح می کنند متاسفانه تعبیری نزدیک به 

واقعیت است.
به گزارش ایلنا، نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلامی 
عنوان کرد: چطور می شود برای گردشگری که از بیرون می آید سیم 
کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از پلتفورم های فضای مجازی 
استفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین پلتفورم ها امرار 
معاش می کنند دسترسی نداشته باشند و معیشت شان دچار چالش 
شود. از طرفی این را بگذارید در کنار توئیت زدن های مکرر مسئولین 
واتساپ عدم  و  اینستاگرام  توئیتر،  به  مردم  که  درحالی  کشور 
دسترسی دارند این ها با اصول مصرح قانون اساسی بالاخص اصل 

سوم در تضاد است و محدود کردن آزادی های مشروع جامعه به 
بهانه امنیت هم با اصل نهم قانون اساسی تناقض جدی دارد.

دامنه  بر  فقط  و  فقط  اقدامات  و  سخنان  این  کرد:  تاکید  وی 
نارضایتی مردم می افزاید و این اتفاق اخیر حتی اگر در حد یک 
پیشنهاد هم باشد، از یک نگاه و رویکرد آکنده با تبعیض حکایت 
دارد یعنی این که خارجی ها و توریست ها می توانند چنین دسترسی 
داشته باشند، درحالی که برای مردم عادی ما این دسترسی ها را 

محدود کرده ایم و به نوعی می توان گفت شرم آور است.
سعیدی یادآور شد: البته عزیزان ما در وزارت ارتباطات بسیار تاکید 
دارند که ما بر مبنای نظر شورای عالی امنیت ملی این محدودیت ها 
را اعمال کرده ایم، اما این اعمال ناظر بر یک شرایط خاص بود که 
التهابات و مشکلاتی وجود داشت، اما در حال حاضر که آرامش 
بر کشور حاکم شده است، هیچ توجیهی برای این محدودیت ها 
می دهم به  ارجاع  را  عزیزان  این  من  و  ندارد  وجود  فیلترها  و 
سخنان خودشان در زمان انتخابات و امیدوارم به خودشان بیایند 
و اجازه ندهند آزادی های مشروع جامعه بیشتر از این محدود شود.

رئیس سابق پژوهشگاه هوافضای وزارت علوم تشریح کرد

و نه؟ چرا می توانیم موشک بسازیم اما خودر
بیش از یک قرن از آغاز فرآیند توسعه صنعتی ایران می گذرد اما در یک برآیند کلی، صنعت ما در معرض چالش های بزرگی از جمله افزایش وابستگی 

واردات، عدم تکمیل زنجیره های تولید، خام فروشی، افزایش بیکاری، خروج فارغ التحصیلان رشته های صنعتی از کشور و ... است.

پیشنهاد وزیر ارتباطات کاپیتولاسیون اینترنتی بودیک نماینده مجلس مطرح کرد

وفور واحدهای 
صنعتی که 

مرتبا بسته می 
شوند، به این 

علت است که 
صنایع ما زاییده 

علم داخلی 
نیستند و 

پشتیبانی علمی 
ندارند لذار 

در یک حدی 
توقف می کند 
و به بازار بین 
الملل راه پیدا 

نمی کند

وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران گفت: حضور کشورهای فرامنطقه ای با هدف 
تضمین جریان انرژی و امنیت رژیم صهیونیستی در منطقه است. 

به گزارش ایسنا، وزیر دفاع جمهوری عراق با حضور در ستاد وزارت دفاع با وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی دیدار و گفت  وگو کرد و امیر 
سرتیپ آشتیانی در این دیدار با درود به روح پاک همه شهدایی که در مبارزه با 
تروریسم و برای امنیت دو کشور و منطقه جانشان را فدا کرده اند، به ویژه قهرمانان 
این مبارزه یعنی سردار شهید حاج قاسم سلیمانی و شهید ابو مهدی المهندس گفت: 
جمهوری اسلامی ایران و عراق در واقع دو کشور در یک پهنه سرزمینی هستند 
که از یک امتداد و پیوستگی ژئوپلتیکی برخوردارند و این پیوستگی ژئوپلتیکی در 
برگیرنده عناصر قومی، مذهبی، فرهنگی، اقتصادی و انرژی است و باید سعی کنیم 
این پیوستگی را به عنوان عامل وحدت بین دو کشور تقویت کنیم؛ زیرا  وحدت و 
همبستگی دو ملت، همان نقطه قوتی است که دشمنان دو کشور قصد ضربه زدن 
به آن را دارند بنابراین با توجه به تلاش برخی از دشمنان برای تخریب و تضعیف این 

روابط، مراقبت و هوشیاری نسبت به این توطئه ها برای هر دو طرف ضروریست.
وی با بیان این که »عراق از یک پیشینه تمدنی، فرهنگی، و تاریخی عظیم و عمیقی 
برخوردار است« افزود: نگاه جمهوری اسلامی ایران به مسائل عراق مبتنی بر اصول 
حمایت از وحدت و یکپارچگی عراق، کمک به تحکیم ثبات و امنیت و توسعه، 

پیشرفت، رفاه و آبادانی این کشور؛  است.
 وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر این که »روابط ایران و عراق متأثر از 
علقه ها و پیوندهایی در ابعاد مختلف است که روند روبه رشد خود را طی می کند« 

اظهار داشت: دیدار های متعدد مقامات عالی رتبه سیاسی، اقتصادی و نظامی، 
حجم مبادلات تجاری، همکاری در حوزه انرژی و همچنین تصمیم دو کشور برای 
برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی در طی روزهای آینده در بغداد و  به ویژه  
دیدار اخیر وزیر امور خارجه کشورمان از عراق و تبادل زوار در زمان اربعین نشان 
دهنده استحکام مناسبات است که لازم می دانم در این دیدار از تلاش ها و اقدامات 

نیروهای مسلح عراق در برقراری امنیت زوار در مراسم اربعین حسینی تشکر کنم.
وی با تاکید بر این که »حضور گروه های تروریستی و هسته های پنهان و فعال  در 
عراق و از جمله در استان های مجاور با جمهوری اسلامی ایران، همچنان  یک خطر 
بالقوه و بالفعل برای امنیت ملی دو کشور بشمار می رود«  گفت:  ضرورت هماهنگی 

نظامی، اطلاعاتی و امنیتی دو کشور بیش از گذشته مضاعف شده  است.
امیر سرتیپ آشتیانی با بیان این که »آمریکایی ها با ترور ناجوانمردانه سرداران 
مبارزه با تروریسم و افراط گرایی؛ شهیدان سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس در 
عراق دست به جنایت بزرگی زدند«، افزود: پیگیری حقوقی پرونده ترور این شهید 
بزرگ در دستور کار ما همچنان با قدرت ادامه دارد و قطعاً ما راه این شهداء را از 

طریق تقویت و تحکیم روابط نظامی ادامه می دهیم.
فرا منطقه ای در هر  ثابت کرده حضور کشورهای  ادامه داد: تجربه  ایران  وی 
نقطه ای از جهان همراه با ناامنی و تفرقه  بوده است و این حضور در منطقه ما 
با هدف تضمین جریان انرژی و نیز تحکیم کمربند امنیتی رژیم صهیونیستی از 
طریق بحران های تصنعی، اختلاف و درگیری میان کشورهای اسلامی می باشد و 
لذا هیچگاه این حضور به دلیل آنچه که از آن به عنوان کمک به حقوق بشر، اشاعه 

دمکراسی و کمک به مردم منطقه ادعا می شود، نیست.
وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران در ادامه این دیدار اظهار داشت: ما آمادگی 
انتقال تجربیات خودمان به شما برای اینکه به استقلال و خودکفائی در صنعت 
دفاعی برسید، را داریم و وزارت دفاع جمهوری اسلامی ایران با تمام توان در کنار 

شما قرار دارد.
در ادامه این دیدار ثابت محمد سعید رضا وزیر دفاع عراق با تشکر از دعوت و 
میزبانی جمهوری اسلامی ایران گفت: نیروهای مسلح عراق، کشور و ملت عراق 
هم چنان در حال مبارزه با تروریسم و جریان های تکفیری داعش هستند و در این 
مسیر، کشور دوست و همسایه جمهوری اسلامی ایران با تقدیم خون و سلاح خود 

به ما کمک کرده است و ما قدردان هستیم.
وزیر دفاع عراق با تایید صحبت های وزیر دفاع ایران، با یادآوری اهمیت جغرافیایی 
و ژئوپلتیک منطقه، لازمه ایجاد منطقه امن را تعامل و همکاری دانست و با اشاره 
به منافع متقابل جغرافیایی ایران و عراق به یکدیگر آن را مکمل ارزیابی کرد و عنوان 
نمود ایران قدرتمند موجب عراق قدرتمند و متقابلا عراق قدرتمند ایران قوی را به 
همراه خواهد داشت و این مسیر برطرف کننده چالش ها و بحران های منطقه ای 

دانست.
وی با اشاره به تصمیم دولت عراق برای بازسازی نیروهای مسلح عراق پس از نبرد 
طولانی با جریان های تکفیری خواستار استفاده از ظرفیت جمهوری اسلامی ایران 

برای همکاری های فنی، فناورانه و آموزش بین دو کشور گردید.
وی با اشاره به اراده کشورش برای تشکیل کمیسیون مشترک میان دو کشور به 

احصاء علاقه مندی ها و نیازمندی های طرفین و پی گیری توافقات قبلی تاکید و از 
برنامه های جدی دولت دانست. در انتهای این دیدار وی بر تقویت تعاملات و 

همکاری های بین دو کشور تاکید کرد.
وزرای دفاع دو کشور بر ضرورت همکاری فی مابین برای برقراری امنیت در حدود 
مرزی تاکید کردند. این نخستین سفر دوجانبه وزیر دفاع عراق بعد از تشکیل دولت 

در این کشور است.

دیدار وزرای دفاع ایران و عراق در تهران
ورت همکاری ایران و عراق برای برقراری امنیت مرزی ضر
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